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حق شناس عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی:

از فضای گفتمانی رفته رفته به سوی 
خطابه رفته ایم!

سرویس سیاسی-محمدجواد حق شناس درباره 
اینکه طی چند روز اخیر رئیس قوه قضائیه و همچنین 
رئیس جمهــور صحبت از گفت وگــو میان جامعه و 
حاکمیت به میــان می آورند آن هم در حالیکه پس از 
اتفاقات ســال ۸۸ بارها این نکته مطرح شد، اما برخی 
مانع از این اتفاق شدند حال چرا امروز دوباره صحبت 
از ایــن مؤلفه مهم به میان می آید، آیا بهتر نبود پیش از 
این اتفاقات باب گفت وگو در کشور باز می شد، گفت: 
نکته ای که در این خصوص  من بر آن تاکید دارم اهمیت 
خود گفت وگوست که به عنوان یکی از شاخص های 
حکمرانی خوب مطرح می شود. در واقع گفت وگو ذیل 
حکمرانی خوب یک ترم شناخته در دنیای امروز است 

بین حاکمیت و مردم تعریف می شود.
وی تاکید کرد: یکی از شاخصه های ارتباط مستمر، 
پویا و تاثیرگذار گفت وگو کردن  است که به طور دائم 
بیــن حکمرانان و یا حاکمــان با مردم و بدنه جامعه با 
حفظ حوزه ای که اصطلاحاً به عنوان حد فاصل نقش 
واسطه ای شناخته می شود صورت می گیرد تا جامعه 

تبدیل به یک جامعه توده ای نشود.
این فعال سیاســی اصلاح طلب با اشــاره به ساز 
و کارهایــی که در دنیا برای برقراری ارتباط شــناخته 
شــده هســتند، عنوان کرد: انتقال پیام هــا بین حوزه 
تصمیم ســازان و نهادهایی مانند احزاب و رســانه ها 
حــال در صورت های دیداری، شــنیداری و مجازی 
تشکل ها که بیشتر موضوعاتی صنفی مانند سندیکاها و 
اتحادیه ها را دنبال می کنند و همین طور حوزه نخبگانی 
که بر پژوهشکده ها، اندیشکده ها و نهایتا دانشگاه ها که 
امکان سازمان دادن این گفت وگوها به طور تخصصی 

و عمومی را دارند، انجام می شود.
رضایت عمومی به ایجاد گفت وگو میان 

حاکمان و مردم بازمی گردد
وی با بیان این که به نوعی هرچقدر  این ســاز و 
کار دقیق تر عمل کنند امکان برقرای ارتباط موثر میان 
دو سر این مجموعه بهتر و مفیدتر انجام می شود که این 
امر نهایتا منجر به هم زبانی و همدلی بین آحاد جامعه 
می شود، اظهارداشت: همچنین از طریق فضای متکثری 
که ممکن است به تعداد آحاد جامعه از جمله احزاب، 
گروه ها، تشکل ها و اندیشه های متفاوتی وجود داشته 
باشد می شود با بهره گیری از این فضای گفتمانی به یک 
نقطه نظر مورد قبول جامعه و حاکمان رسید. زمانی این 
اتفاق رخ می دهد که حاکمان در پی کسب یک اندوخته 
مناسبی می روند که از آن به عنوان رضایت عمومی یاد 
می شود و این رضایت عمومی به نتایجی بازمی گردد 
که در قالب این گفت وگوهای مســتمر و دائم شکل 
می گیرد. ایــن روند طبیعتاً برای اینکه بتواند به نتیجه 
برســد از طریق قوانین و ضوابط یا برخی از عادات و 
عرف سیاســی و اجتماعی جوامع مورد پشتیبانی قرار 
می گیرد و تبدیل به یک قاعده ای که باید از آن تبعیت 

کرد، می شود.
این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: شاید 
یکی از مهم ترین دستاوردها بعد از انقلاب کبیر فرانسه 
پارلمان است و به عنوان عالی ترین نهاد گفت وگو مورد 
توجه قرار می گیرد که در آنجا احزاب، نمایندگان مردم، 
اصناف، اتحادیه ها، دهقانان، اشراف و انقلابیون گردهم 
می آمدنــد و گفت وگو می کردند که این گفت وگوها 
منجر به تصمیمی می شد که مورد قبول اکثریت بود و 
ســپس تبدیل به قانون می گردید. در واقع اداره جامعه 
نتیجه گفت وگوهای مستمری بود که در این ساختار 

شکل می گرفت.
این عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی بیان 
کرد: از سوی دیگر در همین تشکیل پارلمان مشاهده 
می کنند ممکن است این نهاد نتواند افکار عمومی جامعه 
را نمایندگی کنند، از همین رو اســت که مطبوعات و 
رسانه ها برای اینکه بتوانند افکار عمومی جامعه را بلُد 
و تقویت کنند به رکن چهارم تبدیل می شود تا این مولفه 
مهم بتواند این فضای گفتمانی را تقویت و دنبال کند. 
نهایتاً هم در ادامه این روند مشاهده می کنیم برای این که 
بتوانند به تصمیم مناسب برسند و عملًا کشور را منتفع 
از تمامی آرا و اندیشــه ها در حوزه های نخبگانی کنند 
از اوائل قرن بیستم بخصوص در آمریکا اندیشکده ها 
شکل می گیرند که محل حضور نخبه های متخصص در 
حوزه های مورد نظر هستند. افراد در این اندیشکده ها 
نگاه ها و پژوهش ها و یا دانش خودشــان را به اشتراک 
می گذارند و در یک فضای بینامتنی این مباحث را پیش 

می برند.
اداره امروز جوامــع مخصوصا جوامع 

پیشرفته گفت وگومحور است
وی تاکید کرد: اداره امروز جوامع مخصوصا جوامع 
پیشرفته گفت وگو محور است و بر اساس جمع بندی 
گفت وگوها که مبنایش منطق، استدلال هستند که نهایتاً 
می تواند با اقناع اکثریت به یک هماهنگی نزدیک شود 
و در بستر قانونی خودش حال چه پارلمان های محلی 
و چــه در قالب پارلمان های قانون گذار مانند مجلس 
نمایندگان یا ســنا به تصمیم ســازی و تصمیم گیری 
می رســند. این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: 
از ســوی دیگر هم گفت وگوهای عمومی تر توســط 
رســانه ها و اندیشکده ها به شکل تخصصی به کمک 
این فضا می آید و دنبال می شود. این روند در کشور ما 
هم در فضای انقلاب اسلامی کاملًا به رسمیت شناخته 
می شود و اساســاً در حوزه حقوق ملت بحث آزادی 
بیان، آزادی مطبوعات و آزادی راهپیمایی که حقوقی 
جزء حقوق مســلم مردم شــناخته می شود، خبرگان 
قانون اساســی هم بر آن صحه می گذارند و نهادهایی 

مثل احزاب و ســندیکاها برای تقویت این فضاها به 
وجود می آیند و یا ما حتی فصلی را داریم به نام فصل 
شوراها که اساساً اداره شهرها در سطح کلان و روستاها  
را متکی بر نظر مردمی می گذارد که نمایندگان انتخاب 
شده با رأی مردم بر اساس یک فضای گفت وگو محور 

امورات را پیش می برند.
از فضای گفتمانــی انقلاب رفته رفته به 

سوی خطابه رفته ایم
این فعال سیاســی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: 
متاســفانه شاهد هســتیم به خاطر خوانشی که بعدها 
در فضای قدرت پیش می آید که بخشــی از آن ناشی 
از الزامــات مربوط به زمــان جنگ و فضای بعد از آن 
است این حقوق تضعیف می شود و گفت وگومحوری 
متاســفانه جای خودش را از دست می دهد و نهایتاً به 
ســوی یک رویکردی گام بر می داریم که از گفت وگو 
بــه خطابه می رســیم. یعنی به جــای اینکه نهادهای 
گفت وگومحور که نمادش در اوایل انقلاب شــوراها 
بودند را تقویت کنیم، مشاهده می کنیم این نهاد نسبت 
به ســایر نهادهای قانونی که در قانون اساسی مصوب 
شده اند ۲۰ سال دیرتر به دلیل وجود موانع پا به عرصه 
وجود می گذارند و در این مدت نهادهای خطابه محور 
مانند نماز جمعه که با یک خطیب و هزاران مستمع از 
یک سوی دیگر شکل می گیرد و عملًا می شود گفت 
نگاهی که بعدها در کشــور بیشتر تقویت می شود این 
است یک نفر سخن بگوید و هزاران نفر بیایند گوش 
کنند و حداکثر تعاملی که در این نشست ها وجود دارد 
این است که  برخی از مواقع هنگام بروز احساسات و 
گرفتن تایید سخنان خطیب افراد حاضر تکبیر بگویند.

وی ادامه داد: عملًا با انحصاری تر شدن رسانه های 
دیداری و شنیداری که در کشور وجود دارند، مشاهده 
می کنیــم رادیو و تلویزیون در اختیار همین تفکر قرار 
می گیرد؛ با این باور که یک گروه اندکی بیایند ســخن 
بگویند و میلیون ها مخاطب چاره ای نداشته باشند جز 
اینکه آن ســخنان را بشنوند که نهایتاً یا همکاری کنند 
یا ســکوت کنند و اگر هم خیلی ناراضی بودند، رادیو  
و تلویزیون خودشــان را خاموش کنند و راه دیگری 
پیش رویشــان ندارند. در فضــای مطبوعات نیز این 
نگاه تسری پیدا می کند و مطبوعات در هر حوزه ای با 
باید ها، نباید ها و سختی های زیادی روبرو می شوند و 
حرفه روزنامه نگاری که به نوعی وظیفه انتقال گفتمان 
موجــود در جامعه را بر عهده دارد با ســختی روبه رو 
می کننــد که منجر به این  می شــود بخش عمده ای از 
خبرنگاران و مدیران مسئول با مشکلات جدی روبرو 
شــوند، مطبوعات به محاق توقیف بروند، تعدادی از 
خبرنگاران خانه نشــین و بیکار شوند و بخشی دیگر 
جذب بنگاه های ســخن پراکنی فارسی زبان خارج از 

کشور می شوند.
و  گفت وگــو  متاســفانه  امــروزه 

گفت وگومحوری با اقبال روبرو نمی شود
این عضو حــزب اعتماد با بیان اینکه گفت وگو 
و گفت وگومحوری متاسفانه با اقبال روبرو نمی شود 
و روز بــه روز چالش های جدی تری در این حوزه به 
وجود می آید، گفت: حتی شــاید مهم ترین نهاد هایی 
که باید نمایندگی اندیشــه های مختلف را می کردند 
و آن بحــث جمهوریت که نماد تکثر اســت و آرای 
ملت آنجاســت که باید به منصه ظهور برسد متاسفانه 
با خوانش شورای نگهبان  منتخبانی روی کار می آیند 
که علی القاعده موظف هستند فقط از یک نوع خوانش 
تبعیت کنند، متاســفانه آنجا دیگر بحث و گفت وگو 
مطرح نیست.متاسفانه عملًا کسانی روی صندلی های 
مجلس نشستند که کمترین نسبت را با تکثر حوزه های 
مختلــف گفتمانی که در جامعه وجــود دارد، برقرار 

کرده اند.
مرجعیت رســانه از داخل بــه خارج از 

کشور رفته است
حق شــناس خاطرنشــان کرد: در بســیاری از 
گفت   وگوهایی که در ســطح جامعه وجود دارد و آراء 
و نظرات مردم در آنجا اســت مشاهده می کنیم اجازه 
حضور یک نماینده در حوزه های تصمیم سازی چه در 
شوراهای شهر یا مجلس شورای اسلامی و یا خبرگان 
ندارند و عملًا ایــن نگاه نظارتی به نوعی یک ارزش 

واحد را تولید می کند که آحادی که وارد یک مجموعه 
می شــوند باید از یک نگاه و خوانش باشند. آفتی که 
این نگاه در طول ســال ها به وجود آورده این است که 
نه عملًا رادیو و تلویزیون کارکرد خودش را دارد و نه 
مطبوعات. متاسفانه مطبوعات آن  توان و موقعیت لازم 
را ندارد برای همین است جامعه به خاطر عدم استماع 
و نشــنیدن نظرات خودش و عدم انعکاس نظراتش 
در این فضای رســانه ای که متعلق به خودشان است و 
نسبت به آنها حق مالکیت دارد و ارباب این حوزه است، 
دســت به یک اقداماتی می زند و آن انتقال مرجعیت 
رســانه از داخل به خارج اســت اتفاقی که در جریان 
اتفاقات اخیر مشاهده کردیم که در مقایسه با بحران های 
بخصوص ۸۸ یا ۹۶ و ۹۸ نقش رســانه های خارج از 
کشور نسبت به فضاهای مشابه گذشته جدی تر شده 
است و اساساً می شود گفت جوانان امروز هنگامی که 
مشــاهده می کنند خواسته های شان شنونده ای ندارد، 
ترجیح می دهند برای بیان شان به کف خیابان بیایند و 
در میدان های اصلی شــهر فریاد بکشند که این اتفاق 

بسیار نگران کننده  است که امروز شاهدش هستیم.
این عضو شــورای مرکزی حــزب اعتماد ملی 
درخصوص پیش شــرط های گفت وگو که رئیس قوه 
قضاییه ضرورت این امر را مطرح کرده اســت، گفت: 
باید از دعوت آقای اژه ای استقبال کنیم و به نظر من اگر 
بخواهیم منصفانه نگاه کنیم در این شــرایط که مسائل 
۴ هفته به درازا کشیده شده است هزینه های زیادی را 
به جامعه و کشور تحمیل کرده که بخشی از آنها قابل 
جبران نیســت. انتظار این بود نهادهای منتخب مردم 
بیاینــد و صدای آن ها را منعکس کنند. آقای اژه ای در 
مقایسه با ۲ قوه دیگر از یک رویکرد بهتری برخوردار 
بودند و حداقل هوشمندانه تر به مسائل پرداختند که باید 
اســتقبال کرد؛ ان شاالله به بیان اکتفا نکنند و در گام اول 
اصلاحاتی در رســیدگی قضایی صورت دهند تا این 

مهم بتواند به نتیجه برسد.
امیدوارم دعوت آقای اژه ای برای گفت وگو 

فقط در کلام نباشد
وی تاکید کرد:  آقای اژه ای می تواند با تصمیماتش 
نشان دهد این دعوتی که برای گفت وگو می کنند، فقط 
یک دعوت ظاهری نیســت بلکه در عمل هم وجود 
دارد که اینگونه جامعه هم متوجه می شود یک بخشی 
از حاکمیت سیستم، همانا دستگاه قضایی پناه مردمش 
است و به کمک شان می آید و فریادخواهی و دادخواهی 
آنان را مورد رسیدگی قرار می دهد. حق شناس افزود: ما 
نیازمند ایجاد یک سری تغییراتی در رویکردها هستیم، 
رویکردی که امروز در قوه قضاییه مشــاهده می کنیم 
حداقل نســبت به یکی ۲ سال گذشته در حوزه هایی 
به نظر می رسد از استانداردهای بهتری برخوردار شده 
اســت البته که با فضای قانونی مطلوب و اســتاندارد 
همچنان فاصله جدی وجود دارد. این فعال سیاســی 
اصلاح طلب عنوان کرد: باید بتوان یک اعتماد و اطمینان 
را به جامعه در رابطه با مشکلات شان داد، به خصوص 
در حوادثــی که آحاد جامعه نســبت به آن جریحه دار 
شــده اســت و افکار عمومی در موردشان ابهام دارد. 
فکر می کنم نحوه رســیدگی به خصوص جریان آزاد 
اطلاعات در این حوزه و اجازه دادن به فضای رسانه ای 
در داخل کشــور بدون رویکردهای محدودکننده این 
امکان را فراهم کند که آرام آرام مرجعیت از فضایی که 

امروز تاثیر می گیرد به داخل کشور منتقل شود.
مسئولین  تحمل خودشان را نسبت به نقد 

درونی جامعه افزایش دهند
وی بــا بیــان این که مســئولان مربوطه تحمل 
خودشــان را نسبت به نقد درونی جامعه باید افزایش 
دهند، عنوان کرد: مسئولان احساس نکنند دنیا به آخر 
می رســد اگر روزنامه نگاری نقدی کــرد و یا حزبی 
اطلاعیه داد. اگر احزاب خواسته هایی برای راهپیمایی 
و تجمع داشتند این اجازه به آنها داده شود تا در کمال 
امنیت درخواست های شــان را به نتیجه برســانند و 
قانونمند شــوند؛ چراکه از حقوق مسلم مردم در این 
حوزه ها است. حق شناس گفت: ما باید گفت وگو را از 
میان خانواده ها و سطح کودکان شروع کنیم تا در آینده 
بتواند تبدیل به یک عرف و قاعده ای شود که جامعه را 

از تنش دور و به نقطه آرمانی نزدیک کند.

یک عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی گفت: از پیشنهاد آقای اژه ای برای گفت وگو استقبال می کنم البته امیدوارم این مسئله تنها در بیان نباشد
 و در عمل نیز ما شاهد چنین موضوعی باشیم.

سرویس سیاسی- رئیس فراکسیون 
زنان و خانواده مجلس شــورای اسلامی با 
تاکیــد بر اینکه ایجاد فضای گفت و گو و 
تضارب آرا در حوزه زنان گفت: باز کردن 
فضایی برای شــنیدن نظرات و انتقادات 
اثربخش در ســاختار حکمرانی فعلی این 
حوزه، گام بلندی است که باید هرچه سریع 

تر برداشته شود.
فاطمه قاسم پور در نطق میان دستور 
خود مجلس شــورای اسلامی خطاب به 
نمایندگان با بیان اینکــه آنچه این روزها 
شــاهد بودیم از چند منظر حائز اهمیت اســت، گفت: نخســت از منظر ناامنی و 
اغتشاشاتی است که سازمان یافته به کار گرفتند تا کشور عزیزمان را ناآرام کنند و 
بدیهی است که در این میان موضوع حجاب بحث فرعی برای رسیدن به مقاصد 
اصلی است و خود به تنهایی موضوعیت ندارد.وی در ادامه تصریح کرد: آشوب 
های ســازماندهی و برنامه ریزی شده توســط دشمنان خارجی و وطن فروشان 
داخلــی، علاوه بر هدررفت منابع ملی، ایجاد ناامنی  و حزن عمومی، ایجاد حس 
نفرت اجتماعی، دستمایه کردن موضوع حجاب برای کوبیدن بر طبل دودستگی، 
توهین به مقدسات اسلامی که از دیرباز تاکنون برای ایرانیان حائز اهمیت بوده است، 
بــار عظیمی بر دوش نیروهای نظامی و انتظامی قرار داد و جوانان نیروی انتظامی 
و بسیجیان توسط این اغتشاشگران شهید و جانباز شدند.رئیس فراکسیون زنان و 
خانواده مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه در میانه این میدان ضرورت دارد از 
ســویه دیگری نیز حوادث اخیر از ناحیه سیاست گذاران، برنامه ریزان اجتماعی، 
جامعه دانشگاهی و کنشگران مورد توجه قرار گیرد، اظهار کرد: عرصه زنان یکی 
از عرصه هایی اســت که بعد از انقلاب اســلامی و به مدد راه ســومی که رهبران 
انقلاب پیش پای زنان گشودند؛ ثمرات و برکاتی فراوانی برای جامعه زنان داشته 
است. در راه سومی که در انقلاب اسلامی در تخالف با اندیشه سنتی و غربی به زن 
پیش پای زنان قرار داد، زنان مسلمان ایرانی در کنار توجه  اولویت بخشی به نقش 
های خانوادگی و به طور ویژه نقش مادری، مســئولت اجتماعی نیز دارد و وجه 
اجتماعی و هویت زن در گفتمان رســمی انقلاب مفصل بندی شده است. قاسم 
پور در ادامه با اشــاره به بیانات رهبری یادآور شــد: رهبر به زنان می فرمایند »باید 
در میدان سیاســت، صحنه انقلاب و کارهایی که نظام اجتماعی از شما می طلبد 
و انتخابات و میدان جنگ و عرضه کردن خواســت انقلابی و ملی خود در سطح 
کشور و جهان و بیان اراده سیاسی خود در میدان های سیاست و انقلاب حضور 
داشــته باشــید«. این رویکرد و نگاه با بازگشت به کرامت زن و ارزش های اصیل 
انسانی در روابط زن و مرد، به زنان کمک کرد پس از انقلاب مهمترین نقش آفرینی 
ها را در عرصه های مختلف علمی، اجتماعی، ورزشی، سیاسی، اقتصادی فرهنگی 
و ... داشته باشند و در هیمن مسیر بود که ظرفیت زن ایرانی به عرصه ظهور رسید 
و توانســت موفقیت بسیاری در عرصه های گوناگون به دست آورد. وی خطاب 
بــه نمایندگان مجلس گفت: این گفتمان اصیل درباره زن در عرصه اجرا در دالان 
های تنگ نظرانه کارشناسی و بالادستی و پایین دستی آنقدر پیچ خورده که پیچیده 
شــده است و اگرچه جریان های سیاســی اهتمام دارند درباره زنان به کرّات و با 
رویکردهای مختلف صحبت کنند و حتی موضوع زن از موضوعات محوری در 
مناظرات محوری انتخابات ریاست جمهوری است و در پایین ترین سطح وعده 
این تعداد وزیر زن به بازی کاندیداها تبدیل می شــود اما عملا موضوعی مغفول 
است و این ظاهر پرهیاهو و فراموشی اصل مساله، شرایط را پیچیده تر می سازد.

نماینده مردم تهران در عین حال خاطرنشان کرد: مساله آن است که علیرغم تاکیدات 
رهبر انقلاب بر درجه یک بودن مساله زن و خانواده، این موضوع به درستی روی 
میز حکمرانی ما قرار نگرفته و نتیجه آن حیرت و سردرگمی دختران نوجوان ما در 
مواجهه با گفتمان اصیل انقلاب است.قاسم پور در ادامه خطاب به نمایندگان مجلس 
اظهار کرد: برقرای ارتباط میان جامعه زنان و سیاست گذاران و قانونگذاران و فعال 
سازی سپهر عمومی در حوزه زنان حلقه مفقوده ای است که باید قبل تر در عرصه 
حکمرانی به آن توجه می شد. اما تقاطع موضوع زن با بازی های سیاسی و استفاده 
ابزاری جریان های سیاســی از موضوع زن برای پیروزی در کســب قدرت اجازه 
نداده تاکنون این ارتباط برقرار شود. ما نیازمند آسیب شناسی این وضعیت و تعریف 
مسیری برای گفت و گو با زنان و بازبینی و بازتعریف فرآیندها با لحاظ ملاحظات 
اندیشه ای و فقهی هستیم. وی افزود: اینها از اصول انقلاب اسلامی است که باید 
در انجام تکالیف خود مورد توجه قرار دهیم و لازم است نظام حکمرانی ما به این 
مسیر اهتمام جدی داشته باشد. ایجاد فضای گفت و گو و تضارب آرا در حوزه زنان 
و باز کردن فضایی برای شنیدن نظرات و انتقادات اثربخش در ساختار حکمرانی 
فعلی این حوزه گام بلندی است که باید برای برداشتن آن هرچه سریع تر اقدام و 
برنامه ریزی کرد که هم جامعه دانشگاهی و پژوهشگاهی و هم حلقه های میانی و 
گروه های مختلف زنان فعال اجتماعی و هم ما کنشگران ساحت سیاسی باید جایی 
برای این مباحثه باز کنیم.   این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه انقلاب اسلامی طی ۴۴ سال گذشته به مدد اندیشه تحولی رهبران خود 
دستاوردهای بسیاری در حوزه زنان داشته است، گفت: چه در سال های نزدیک به 
پیروزی انقلاب اسلامی و در زمان دفاع مقدس و بعد از آن و چه امروز با کنشگری 
نسل جدید. زن باشرف و با استعداد ایرانی توانسته در ساختارهایی که تا اندازه ای 
برایش فراهم شــده مســیر خود را طی کند. این زن قدرتمند استعدادهای خود را 
شناخته و عفیفانه جایگاه خویش را در زیست فردی، اجتماعی و سیاسی خویشتن 
بازتعریف کرده است، اگرچه در رسانه ها درباره این زن قدرتمند ایرانی کمتر گفته 
ایم و شــنیده ایم و الگوی ســوم زن در غربت رسانه ای زیست کرده است، اما در 
جنگ رسانه ها، و در میان کمپین ها و هشتگ ها با هوشمندی و سیاست و اعتماد 
ریشه دار به ولایت در این برهه نیز با اقتدار هجمه رسانه ای را خنثی کرده و مطالبات 

مشروع زنانه را در فضایی فارغ از هیاهو دنبال می کند.

سرویس سیاسی- یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: صدا و سیما می تواند 
تضارب آرا پیش بیاورد. اگر صدا و سیما شجاعت به خرج دهد و همه نظرات را جمع 
کند می تواند از صاحب نظران برجسته دعوت کند و فضایی برای مذاکره و گفت وگو 
ایجاد کند. اگر صدا و ســیما این نظرات را گردآوری کند، قطعا مفید واقع خواهد 
شــد.علی صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به این سوال، که در روزهای 
اخیر شاهد بودیم برخی از شخصیت های مهم و کارشناسان در تریبون های رسمی 
مانند صدا و صدا و سیما اظهاراتی بیان کردند که باعث عصبانیت بیشتر مردم شد، 
گفت:  ما در سال ۸۸ به خاطر داریم که آقای احمدی نژاد مردم را خس و خاشاک 
خطاب کرد و آن ها را عصبانی کرد. باید نوع نگاه به مردم تغییر کند ما دیدیم که این 
نگاه با فضای امروز دنیا و مطالبات و خواسته های انقلاب فاصله دارد. مثلا وقتی یک 
روحانی می گوید مردم چه کاره هستند و این خدا است که حاکمیت  را مشخص 
می کند این حرف به این معناست که مردم کاره ای نیستند که رای بدهند. تحمیل این 
عقاید به جامعه، نادیده گرفتن مردم است. بنابراین باید این نگاه و رویکرد را تغییر 
دهند. وی افزود: شعار انقلاب، استقلال- آزادی- جمهوری اسلامی بود. امروز هم 
زنان شعاری را مطرح کردند که حق زندگی داشته باشند و علیه آن ها خشونتی رخ 
ندهد و حقوقشان به رسمیت شناخته شود. مردم طبق قانون اساسی حق حاکمیت بر 
سرنوشت شان را دارند و آنها حق انتخاب نمایندگان را دارند و آنها به عنوان منتخبان 
مردم به مجلس آمده اند و باید صدای آنان باشــند. اما اساســا این رویکرد نیست و 
هر چه زمان می گذرد برخی انقباضی تر عمل می کنند. اگر دولت و مجلس کارایی 
ندارد، اگر سفره مردم کوچک تر می شود، نمی شود مردم کاری نداشته باشند. امروز 
بحث فرار مغزها نیست؛ بحث فرار نسل هاست. امید به زندگی به حداقل رسیده و 
یک نوجوان در اولین فرصت از کشور خارج می شود که برود آن طرف زندگی کند.

رئیس فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای اسلامی:

مساله زنان به درستی روی میز حکمرانی 
قرار نگرفته است

صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب:

امروز بحث فرار نسل هاست

تشکیل حزب الله در واشنگتن 

شکایت از حسن عباسی 

شعار زن ، زندگی

چک می شود

دوربین های چهره نگاری 

۲ هزار تن 

یک دختر در تبریز

سرت روی سینه ات 

خودزنی نکنیم 

جمعیت یارانه 

اخبار ویژه ...

نماینده ولی فقیه در ســپاه با تاکید بر اینکه انقلاب چون زنده اســت، 
دشــمن دارد، گفت: آمریکایی ها اذعان می کنند که این انقلاب هر روز در 
حال پیشروی است و در مقابل، آن ها مجبور به عقب نشینی از مواضع خود 
هســتند و حتی نگرانند که مبادا ایران دســتور تشکیل حزب الله در لندن و 

واشنگتن را بدهد.

فدراسیون فوتبال از حسن عباسی به مراجع قضایی شکایت کرد. امیر 
مهدی علوی، مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال اظهار داشت: با توجه 
به تداوم انتســاب مطالب غیر واقعی از ســوی حسن عباسی به چهر ه های 
فوتبالی، بخش حقوقی فدراســیون فوتبال از وی به مراجع قضایی شکایت 
کرد. حســن عباســی که به عنوان یک چهره سیاسی مطرح است، در چند 
نوبت در ســخنرانی های خود درباره بازیکنان فوتبال صحبت و اتهاماتی را 
به آنها وارد کرده است. اظهارات عباسی در این مدت با واکنش چهره های 

مختلف ورزشی و فوتبالی مواجه شده است.

سردار اسماعیل کوثری، نماینده مجلس با بیان اینکه مردم صف خود را 
از تعداد محدود و اندک اغتشاشگران جدا کردند، اظهار کرد: اغتشاشگران 
را می توان به دو گروه تقسیم کرد؛ یک گروه افرادی خودفروخته و وابسته 
هســتند و دســتگاه امنیتی باید آن ها که به عنوان لیدرها شناخته می شوند را 
شناســایی و دستگیر و با شــدت با آن ها برخورد کنند. گروه دوم، جوانان 
هســتند که احساســی از فضای مجازی توجیه شده و با فریب لیدرها وارد 
صحنه شده اند. این گونه می شود که شعار زن، زندگی و آزادی سر می دهند، 
در صورتی که ســطح آزادی بیان موجود در کشــور ما به گونه ای است که 
در کشــورهای اروپایی و آمریکا وجود ندارد و سردمداران این کشورها به 

دروغ ادعای وجود آزادی بیان می کنند.

محمدصالح جوکار رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها تاکید 
کرد: ساز وکار برگزاری تجمعات اعتراضی کاملا در طرح مجلس مشخص 
شده است. اجتماعات و راهپیمایی ها باید بدون سلاح باشد. از سوی دیگر 
نباید آرامش مردم را به هم بزنند. افراد از فرمانداری ها و یا بخشــداری ها 
برای برگزاری تجمعات درخواست خواهند کرد؛ شعارهایی که قرار است 

در راهپیمایی مطرح شود کاملا شفاف می شود.

موســی غضنفرآبادی رئیس کمیســیون حقوقــی و قضایی مجلس 
شــورای اسلامی در پیشــنهادی گفت: اگر امکانات و ظرفیت را در اختیار 
نیــروی انتظامی قرار دهیم، دیگر نیازی به حضور فیزیکی پلیس نیســت؛ 
مثــل دوربین های پلاک خوان ثبت تخلفــات رانندگی، دوربین های چهره 
نگاری تخلفات مربوط به حجاب افراد را ثبت می کنند و کسانی که مرتکب 

تخلفاتی شده اند از حقوق اجتماعی در جاهای دیگر محروم می شوند.

فرمانــده یگان های ویژه فراجا گفت: آشــوبگران افراد عادی نبودند؛ 
آموزش دیــده تظاهرات برق آســا و بزن در رو بودند؛ در تیم های ســه تا ۴ 
نفره موتوری، مجهز به سلاح سرد و گرم که با خودشان بنزین، نارنجک و 
ســلاح داشتند؛ سریع آتش زده و یا شیشه بانکی را می شکستند و می رفتند. 
ســردار حســن کرمی فرمانده یگان های ویژه انتظامی کشور گفت: تعداد 
آشوبگران در سخت ترین وضعیتی که در تهران وجود داشت به ۲ هزار نفر 

هم نمی رسید؛ اگرچه عمده آن ها هم افرادی سابقه دار بودند.

هاشم شــعفی، معاون فرهنگی و اجتماعی فراجای آذربایجان شرقی 
درمورد حواشــی ویدیوی بازداشــت یک دختر در تبریز گفت: زمان دقیق 
این فیلم، مربوط به روز ۳۱ شــهریور ماه اســت و این زن، یکی از لیدرهای 
اغتشاشــگران در مرکز شــهر تبریز بود که مقابل مصلای این شهر توسط 
ماموران انتظامی رصد و شناسایی شده بود و همانطور که در فیلم مشخص 
اســت، توســط ماموران زن انتظامی حاضر در محل به ســمت خودروی 

انتظامی هدایت می شود.

حجت الاســلام ســید احمد خاتمی گفت: هیچ تردیدی نیســت که 
لیدر های اغتشــاش از خارج تغذیه می شــوند، پــول می گیرند و هدایت 
می شــوند؛ همانطور که وزیر کشور هم به آن اشــاره کرد. با بنده به عنوان 
عضو حقوقی مجمع تشخیص مصلحت نظام تماس گرفتند و تهدید کردند 
که اگر استعفا ندهی، سر تو را روی سینه ات می گذاریم؛ که پس از تحقیقات 

مشخص شد از خارج از کشور تماس گرفته اند.

کاظم دلخوش در واکنش به ضبط پاسپورت برخی چهره  های فرهنگی 
و ورزشــی و تحویــل برخی از آن ها گفت: به هیــچ وجه با انجام کارهای 
هیجانی و همراه با شور و احساس در زمینه مسائل اجتماعی و امنیتی موافقم 
نیســتم. از طرف دیگر، برخی از رفتارهای آقایان را هم تایید نمی کنم. این 
نماینده مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به ضبط پاسپورت علی دایی و 
تحویل آن گفت: آقای علی دایی را یک شــخصیت می دانیم. همچنین این 
کشور برای برخی از چهره های فرهنگی سرمایه گذاری کرده است به همین 

دلیل نباید در کشور خودزنی کرد.

ســخنگوی ســتاد هدفمندی یارانه ها گفت: در پــی اعتراض حذف 
شــدگان و جاماندگان از یارانه، درخواســت ۵۰۷ هزار و ۹۳۰ سرپرست 
خانوار تا ابتدای شــهریور امسال، مورد بررسی و بازبینی مجدد قرار گرفت 
و پذیرفته شــد. اگر بخواهیم جمعیت هر خانوار را حدود ســه نفر در نظر 
بگیریم، می توان گفت که حدود دو میلیون نفر به جمع یارانه بگیران اضافه 
شــدند. وی با بیان این که آمار پرداخت یارانه در شهریورماه و مهرماه هنوز 
نهایی نشــده اســت، گفت: پرونده دیگر سرپرستان خانوار حذف شده نیز 

در حال بررسی است.

مــا نیازمند ایجاد یک ســری تغییراتــی در رویکردها هســتیم، رویکردی که 
امروز در قوه قضاییه مشــاهده می کنیم حداقل نســبت به یکی ۲ سال گذشته در 
حوزه هایی به نظر می رســد از اســتانداردهای بهتری برخوردار شــده اســت 
البته که با فضای قانونی مطلوب و اســتاندارد همچنان فاصله جدی وجود دارد
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